
Folketingets Socialudvalg

Dato: 28. oktober 2013

Under henvisning til Folketingets Socialudvalgs brev af 2. oktober 2013

følger hermed social-, børne- og integrationsministerens foreløbige

svar på spørgsmål nr. 3 (SOU Alm. del).

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Karin Nødgaard (DF)

Spørgsmål nr. 3:

”Ministeren bedes redegøre for, hvilke retningslinjer politiet skal følge i for-

bindelse med at finde børn, der af deres forældre holdes skjult for at undgå

tvangsfjernelse, samt om ministeren finder, at der er behov for at justere på 

disse retningslinjer for at finde børnene hurtigere, og i givet fald, hvad agter 

ministeren at foretage sig?”

Svar:

Som nævnt i min besvarelse af SOU alm. del spørgsmål nr. 427 er det altid 

ulykkeligt, når det er nødvendigt at anbringe et barn uden for hjemmet, og 

særligt, når det ikke lykkes at opnå forældrenes accept af anbringelsen. Men 

løsningen må aldrig være et liv under jorden. 

Jeg kan oplyse, at såfremt børn og unge-udvalget træffer en afgørelse om 

anbringelse uden for hjemmet uden samtykke, jf. servicelovens § 58, har 

kommunalbestyrelsen pligt til at fuldbyrde afgørelsen. Det er i den forbindel-

se vigtigt, at kommunerne er opmærksomme på, at de mod behørig legitima-

tion og uden retskendelse har adgang til forældremyndighedens indehavers 

bolig, rum eller gemmer for at eftersøge og medtage barnet for på denne 

måde at fuldbyrde afgørelsen om anbringelse, jf. servicelovens § 64, stk. 2.
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Kommunalbestyrelsen kan anmode politiet om at yde bistand til fuldbyrdelse 

af eksempelvis en afgørelse om anbringelse uden samtykke, jf. § 64, stk. 4, 

med henblik på at få adgang til boligen. 

Såfremt forældrene er gået under jorden, er det en sag for politiet at efterfor-

ske og eftersøge barnet og forældrene, så kommunen kan effektuere an-
bringelsen.

Som nævnt i min besvarelse af SOU alm. del spørgsmål nr. 427 mener jeg 

ikke, at der er behov for at iværksætte nye tiltag i forhold til kommunernes 

indsats for at fuldbyrde afgørelser efter serviceloven.

Jeg har anmodet justitsministeren om et bidrag til besvarelsen for så vidt 

angår de dele af spørgsmålet, som vedrører politiet. Justitsministerens bi-

drag vil blive oversendt til spørger og til Socialudvalget, så snart det forelig-

ger.

Annette Vilhelmsen

/ Lise Stidsen Vandahl


